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ادامه از صفح�ه 9| به طوری ک��ه در همکاری 
با س��ازمان های مردم نه��اد لازم اس��ت تفکرات نو 
و جدیدی  وارد عرصه فعالیت ها ش��ود. برای مثال 
مباحث مربوط به فعالیت های داوطلبانه که ش��ما 
هم در روزنامه ش��هروند براساس ماهیت و رسالتی 
که داری��د، دنبال می کنید یا بحث ه��ای مربوط به 
خیران و کارهای خیرخواهانه و عام المنفعه در این 
فعالیت های دوسویه س��ازمان باید پیگیری شود و 
دیگر نهادها هم این ام��ور را دنبال کنند. البته بدنه 
سازمان و نیروی انسانی که در بهزیستی هستند هم 
به لحاظ کمی و کیفی به نوسازی احتیاج دارد تا از 

این منظر هم تحولی در آن صورت گیرد. 
 به هرحال همه باید بپذیریم که سازمان بهزیستی 
عمده کارهای خدمات اجتماعی کش��ور را با توان 
تخصصی بالایی انجام می دهد. به  طوری که امروز 
در بهزیستی چندین مدرک دکترای تخصصی در 
رش��ته های مختلف از مددکاری و مشاوره گرفته تا 
مردم شناس��ی و پزش��کان عمومی و متخصص در 

اختیار داریم.
   شما چه مدتی است که در سازمان بهزیستی 
مشغول هس�تید و خودتان در کدامیک از این 

مسئولیت های متعدد فعالیت کرده اید؟
من حدود 20 سال است که در بهزیستی فعالیت 
می کنم؛ ابتدا در بیمارستان روانپزشکی رازی بودم 
که وابس��ته به س��ازمان بود؛ از زمانی که به س��تاد 
سازمان بهزیستی وارد ش��دم، اولین محل خدمتم 
ستاد ساماندهی درمان و توانبخشی بیماران روانی 
مزمن بود که  براساس برنامه دوم توسعه این وظیفه 
به سازمان بهزیستی محول شد. ما با همکاری بخش 
غیردولتی این مسئولیت را به خوبی انجام دادیم. در 
حال حاضر چیزی در ح��دود 8 تا 10 هزار ظرفیت 
غیردولتی )تخت بیمارستانی( برای بیماران روانی 
ایجاد شده است که از ظرفیت های موجود در بخش 
دولتی هم بیشتر است و به خانواده هایی که افرادی 
با مشخصات بیماری های روانی دارند خدمت رسانی 
می کنند. البته بنده قب��ول دارم که به دلیل کمبود 
امکانات و ظرفیت هاست که بسیاری از هموطنان 
قادر نیستند از امکانات حمایتی بهزیستی استفاده 
کنند. برای من این مس��أله خیلی اهمیت دارد که 
به منابع مالی بهزیستی اشاره ای داشته باشم؛ ما نه 
مانند هلال احمر یک نهاد بین المللی هس��تیم که 
از منابع بین المللی استفاده کنیم و نه مانند مراکز 
درمانی و مش��اوره ای هس��تیم که از مراجعان پول 
دریافت می کنند. درواقع بهزیس��تی تماما وابسته 
به منابع دولتی و بودجه عمومی کش��ور اس��ت که 
هر چه این اعتبارات بیشتر انجام شود ما می توانیم 
حمایت های درج شده در مس��ئولیت هایمان را به 

گروه های گسترده تری از اقشار هدف ارایه دهیم.
در بحث بیم��اران روان��ی مزمن ب��ه عقیده من 
بهزیس��تی توانس��ت انقلابی در بحث های درمانی 
و توانبخش��ی به این افراد ایجاد کن��د. همان طور 
که اش��اره کردم بیش از 8 هزار تخت روانپزش��کی 
با همکاری بخش غیردولتی ایجاد ش��ده است که 
نمی توان تصور کرد اگر این امکان وجود نداش��ت 
امروز خیابان ها و شهرهای ما چه وضعیتی داشتند. 
نکته دوم در مورد خانواده های تحت  پوشش است 
که رقمی در حدود 50 هزار نفر حمایت می ش��وند 
یا ش��اید هم بیش��تر، چون اطلاعات من مربوط به 
س��ال ها پیش است. بهزیس��تی در این مسئولیت 

بس��یار خوب عمل کرده، علتش هم این است که 
توانس��تیم از ظرفیت نیروی متخصص و همکاری 
مشترک با بخش غیردولتی استفاده کنیم. به علاوه 
خدمات متنوعی برای بیماران روان��ی مزمن ارایه 
شده اس��ت؛ برای مثال خدمات مبتنی بر اجتماع 
برای مداخلات روانپزشکی و توانبخشی که در نوع 
خود مداخلات مهمی اس��ت، صورت گرفته است. 
خدمات open door یعنی بیمارستانی هایی که 
ورود و خروج برای بیمار آزاد اس��ت، در این بخش 
داشتیم و کاری که برای بیماران مزمن برنامه ریزی 
شده است، ارایه خدمات به این افراد در منزل است 
که از ابداعات بهزیستی بود و ادامه دارد. با این حال 
همان طور که گفتم خدمات باید بیشتر توسعه پیدا 
کند و این مهم بس��ته به میزان منابعی است که در 

اختیار سازمان بهزیستی قرار می گیرد.
بخش دیگری که م��ن افتخار خدم��ت در آن را 
داشتم حوزه اعتیاد اس��ت. اعتیاد قصه پرغصه ای 
اس��ت. س��ازمان بهزیس��تی بعد از  س��ال 62 که 
اردوگاه های کار، زندانی��ان معتاد را تحویل گرفت، 
با همکاری بخش غیردولتی مراکز »خودمعرف« را 
برای درمان معتادین ایجاد ک��رد؛ آن هم در زمانی 
که همه معتقد بودند معتاد را باید دستگیر، زندانی 
و اعدام کرد. فعال شدن مراکز خودمعرف در تغییر 
قانون و تغییر نگاه جامعه نسبت به اعتیاد  و معتاد 
بس��یار حایز اهمیت بود. در بحث های پیشگیری، 
برنامه های پیشگیری 4 و 5ساله در بهزیستی آغاز 
شد که امروز مبنای اجتماعی کردن مبارزه با اعتیاد 
از همان رویکرد اجتماع محور بهزیستی شروع شد. 
بهزیستی برای نخستین بار بحث های درمانی مثل 
متادون را در کش��ور مطرح کرد و در بحث کاهش 
آسیب، نخس��تین مراکز کاهش آسیب و سرپناه را 
ایجاد کرد. هنوز هم بزرگترین ش��بکه shelter را 
بهزیستی هدایت می کند که البته در تهران مراکز 

وابسته به شهرداری هم در این زمینه کار می کنند.
در زمینه مراکز خدمات حمایت��ی از معتادین و 
خانواده هایش��ان هم تا امروز بهزیستی بزرگترین 
مرکز حمایتی است که فعال است. البته در معضل 
اعتیاد ما مش��کل کم نداریم. به دلایل مختلف که 
یک��ی از مهم ترین هایش ماهیت اعتیاد اس��ت که 
هر لحظه به واس��طه انواع متغیر مواد، رنگ عوض 
می کند و نیاز اس��ت که ناوگان درمانی و حمایتی 

اعتیاد در کشور نوس��ازی شود و با بازنگری فعالیت 
کند. ما باید با مراکز علمی داخلی و خارجی ارتباط 
خوبی برقرار کنیم و روش های نوی پیش��گیری را 
یاد بگیریم. ش��اید زمان آن فرارس��یده است که ما 
بخش های کارمان را ب��ه وزارت بهداش��ت واگذار 
کنیم. در همه جای دنیا رویکردها نسبت به اعتیاد 
تغییر کرده است. دیگر رویکردها از درمان گذشته 
و بحث های توانمندسازی و توانبخشی و مداخلات 
روانی و اجتماعی مطرح می ش��ود که این رویکرد 
را بهزیس��تی با همکاری وزارت بهداش��ت یا دیگر 
نهادهای مرتبط می توان��د انجام دهد. ولی قدم اول 
این است که مسئولان بهزیستی به این درک برسند 
و اداره قوی برای عملی شدن این رویکرد در سازمان 
باشد. مدیران س��ازمان و ناوگان تخصصی سازمان 

هم از لحاظ کیفی و هم از لحاظ کمی باید نو شوند.
   همانطور که اشاره کردید، اعتیاد یک معضل 
فرابخش�ی اس�ت و تنها س�ازمان بهزیس�تی 
مسئول این معضل اجتماعی نیست؛ سوالم این 
اس�ت که هماهنگی بین بخشی چقدر در بحث 

اعتیاد مهم است؟
بله، همان طور که اش��اره کردی��د، هماهنگی در 
انجام وظایف بسیار مهم است، البته در مورد اعتیاد 
مباحثی وجود دارد که بهزیس��تی نباید ورود پیدا 
کند؛ مثل مقابله با توزیع و مب��ارزه با قاچاق. با این 
حال بح��ث هماهنگی بین دس��تگاه های مختلف 
بس��یار مهم اس��ت  که کار نهادهای فرابخش��ی و 
بالادس��تی مثل س��تاد مبارزه با موادمخدر است. 
هماهنگی ها آنطور که شایس��ته بوده انجام نشده 
است. من  سال گذش��ته که مدیرکل درمان ستاد 
مبارزه ب��ا موادمخدر بودم، بحث��ی را در مورد لزوم 
هماهنگی مطرح کردم که شاید مدیرانی هم آن را 
نپس��ندیدند. به هرحال ماموریت من تمام شد و به 
سازمان برگشتم. امروز شنیدم که خودشان اعلام 
کردند 17 دستگاه در ستاد هستند که فعالیت های 
هماهنگی با هم ندارند و ب��ه همین خاطر مبارزه با 
اعتیاد خوب پیش نمی رود. در کل منظور از مبارزه 
همه بحث های پیش��گیری و درمان اس��ت. به نظر 
من هماهنگی بس��یار مهم است اما این هماهنگی 
را باید نه��ادی که متولی ایجاد آن اس��ت، جدی تر 
پیگیری کند وگرنه هر دستگاهی براساس دستور 
کار خود جلو می رود و نتیجه حاصل کارآمد نخواهد 

شد. می دانید که رئیس س��تاد مبارزه با موادمخدر 
رئیس جمهوری اس��ت؛ پیشنهاد مشخص من این 
است که در موضوع اعتیاد که با آینده کشور سروکار 
دارد، خود رئیس جمهوری ورود پیدا کند و جلسات 
با حضور وی انجام شود. اهمیت اعتیاد کمتر از بحث 
محیط زیست نیست؛ رئیس جمهوری باید از همه 
دستگاه ها بخواهد گزارش دهند که چه برنامه ای در 

این حوزه دارند.
   ب�ا توجه ب�ه ت�وان تخصصی که در س�ازمان 
بهزیس�تی وجود دارد، نمود بیرونی فعالیت ها 
و مس�ئولیت های بهزیس�تی ت�ا چ�ه می�زان 
رضایت بخش ب�وده و ش�اخص هایی که در نظر 

داشتید، چقدر عملیاتی شده است؟
شکل گیری بهزیستی درواقع در مورد استثناهای 
جامع��ه ب��وده و در حقیقت ماهی��ت وجودی اش 
استثنایی بر قاعده بوده اس��ت و قرار بوده خدماتی 
به افراد اس��تثنایی ارایه بدهد اما متاسفانه در حال 
حاضر بهزیس��تی تبدیل به یک قاعده شده است و 
این به  خاطر ش��رایط اجتماعی و مشکلات متعدد 
و متنوع مردم است که مسئولیت های سازمان هر 
لحظه دچار فزونی یافتن است. خب  طبیعی است ما 
هر چه با منابع محدود و شرایط موجود اقدام کنیم، 
نمی توانیم آنطور که باید نمود بیرونی داشته باشیم. 
یادمان باش��د در بحث های اجتماعی ما مبحثی با 
عنوان تله اجتماعی داریم که این تله ها و آسیب ها 
بسیار پیچیده و همواره در حال رشد هستند. ما هر 
چه کار انجام دهیم، شاید فردی که مراجعه می کند 
را به دلیل تن��وع و گس��تردگی نیازهایش نتوانیم 

راضی و کاملا خشنود کنیم. 
   در حوزه خدمات اجتماعی س�ازمان هایی که 
در حال انجام خدمات هستند، به ویژه سازمانی 
مانند بهزیس�تی ک�ه از محل بودج�ه عمومی 
اداره می ش�ود، بالطبع با نارضایتی هایی مواجه 
می شود. خود شما هم اش�اره کردید که وجود 
برخی نارضایتی ها را قبول داری�د اما بگذارید 
بپرسم که شما ریشه این نارضایتی ها را در خود 

مجموعه بهزیستی می بینید؟ 
کاملا طبیعی است ما باید مراقب باشیم که وارد 
تله نشویم. وقتی نتوانیم به خوبی همه نیازهای افراد 
را به دلیل گستردگی آنها رفع کنیم، نارضایتی ایجاد 
می شود. حوزه های اجتماعی بسیار گسترده هستند 
و آسیب های گسترده ای هم دارند؛ یکی از دوستان 
من در کمیسیون اجتماعی شورای شهر تهران بود 
که می گفت در مسائل اجتماعی هر چقدر هم کار 
انجام شود، مردم راضی نمی شوند. در مورد سازمان 

بهزیستی هم همین نکته صدق می کند.
مس��ئولیت های ما به حدی وس��یع و گسترده و 
در عین حال پیچیده اس��ت که شاید هر کاری هم 
انجام ش��ود، نمود بیرونی چندانی نداشته باشد. ما 
با معلولی س��روکار داریم که نیازش ویلچر خوب و 
نیازهای اجتماعی دیگر است مثلا این که بتواند از 
خیابان ها، پارک ها، اتوبوس ها و مترو استفاده کند 
اما نمی تواند. این دیگر تقصیر من نیس��ت؛ تقصیر 
یک دستگاه نیست. نهادهای دیگر باید زیرساخت ها 
را فراهم کنند ک��ه نمی کنند. پس معل��ول هم، از 
بهزیستی ناراضی می شود و هم از دیگر دستگاه ها؛ 
حق هم دارد. او هم به عنوان یک شهروند ایرانی حق 

دارد از امکانات بهره مند شود. 

مبارزهبااعتیادخوبپیشنمیرود

گپ روز 

 هماهنگی در انجام وظایف بسیار مهم اس�ت، البته در مورد اعتیاد مباحثی وجود دارد 
که بهزیس�تی نباید ورود پیدا کند؛ مثل مقابله ب�ا توزیع و مبارزه با قاچ�اق. با این حال 
بحث هماهنگی بین دستگاه های مختلف بسیار مهم است  که کار نهادهای فرابخشی و 
بالادستی مثل ستاد مبارزه با موادمخدر است. هماهنگی ها آنطور که شایسته بوده انجام 
نشده است. من  سال گذشته که مدیرکل درمان ستاد مبارزه با موادمخدر بودم، بحثی را 
در مورد لزوم هماهنگی مطرح کردم که شاید مدیرانی هم آن را نپسندیدند. به هرحال 
ماموریت من تمام شد و به س�ازمان برگشتم. امروز ش�نیدم که خودشان اعلام کردند 
17دستگاه در ستاد هستند که فعالیت های هماهنگی با هم ندارند و به همین خاطر مبارزه 

با اعتیاد خوب پیش نمی رود.

 وقتی نتوانیم به خوبی همه نیازهای افراد را به دلیل گستردگی آنها رفع کنیم، نارضایتی 
ایجاد می شود. حوزه های اجتماعی بسیار گسترده هستند و آسیب های گسترده ای هم 
دارند؛ یکی از دوستان من در کمیسیون اجتماعی شورای شهر تهران بود که می گفت در 
مسائل اجتماعی هر چقدر هم کار انجام ش�ود، مردم راضی نمی شوند. در مورد سازمان 

بهزیستی هم همین نکته صدق می کند.

جهان بهتر

احترامبهطبیعت؛راهیبرایساختنجهانبهتر

 بش��ر امروزه در اثر برخ��ی رفتارهایی که انجام 
داده - چه رفتارهای غلط، چه رفتارهای درست- 
به نتایج و تفکراتی رسیده و برای رسیدن به جهان 
بهتر، براس��اس نتایج و تفکراتی که بش��ر داشته 
ش��اخص هایی مشخص ش��ده اس��ت. البته این 
شاخص ها، شاخص های انسانی و خوبی هستند. به 
مناسبت این که این هفته، هفته زمین پاک است 
می توان گفت جهان بهتر جهانی اس��ت که در آن 
آلودگی های زیست محیطی وجود نداشته باشد 
و درحقیقت طبیع��ت دربرگیرنده تم��ام اجزای 
خود ازجمله گیاه��ان، کوه ها، دریاه��ا، حیوانات 
و... باشد؛ این درحالی است که ما به تازگی شاهد 
سگ کشی های ش��یراز بودیم و خود این موضوع 
چنان بود که نش��أت گرفته از قهر آش��تی ناپذیر 
انسان با طبیعت بوده است. اگر ما با طبیعت مهربان 
باش��یم درواقع جای امنی برای زندگی بهتر برای 
خود فراه��م کرده ایم و هم��ه می توانیم در کمال 
آرامش و خوش��ی در کنار هم زندگ��ی کنیم. در 
برخی از نظرسنجی ها شاخص هایی را برای مکان 
بهتر زندگی انتخاب می کنند که برخی از کشورها 
امتیازات بیشتری را به دس��ت می آورند ولی این 
مسأله همیشه به صورت صددرصد و ایده آل نبوده 
و در آن کشورها هم کاستی هایی وجود دارد، این 
به معنای آن است که زمین امروزه، جای ایده آلی 
برای زندگی نیس��ت. البته انسان در محیطی که 
زندگی می کند علاوه بر این که باید محیط زیست 
خود را حفظ کند تا بتواند آب و هوای سالم داشته 
باشد و به طبیعت و حیوانات محیط خود احترام 

قایل باشد، باید شاخص های دیگری را نیز رعایت 
کند. مهم ترین ویژگی جهت داشتن جهان بهتر 
برای انسان این است که آزادی های انسانی و برابری 
حقوق و امکانات مش��ابه برای همه اف��راد با تمام 
ویژگی هایی که جامعه انسانی با آن درگیر است از 
هر قشر و هر جنسیت و طبقه فراهم باشد. متاسفانه 
با نگاهی به جوامع بشری می توان متوجه شد که 
انسان ها با ضعف قوانین، عدم اجرای درست آنها، 
نبود اخلاق م��داری و به طورکلی ضعف در تمامی 
فعالیت هایی که با بش��ر و روابط آن درگیر است، 
روبه رو هستند. به نظر می رس��د سروسامان  دادن 
به این وضع به عهده دولت ها باش��د و این به دلیل 
داشتن قدرت و در رأس بودن آنهاست. وقتی بین 
انسان ها روابط پاک و سالم شکل بگیرد این روابط 
از یکسری ناهنجاری های رفتاری بعدی جلوگیری 
می کند، البته بشر باید بداند که برای داشتن جهان 
بهتر باید از رشوه گیری، دزدی، دروغ و... پرهیز کند. 
به نظر من برای رسیدن به جهان بهتر راهکارهایی 
وجود دارد اما پایبندی به آن راهکارها و اجرای آنها 
کار بسیاری سختی است. بد نیست اشاره کنیم که 
جوامعی برای داشتن جهان بهتر، عوامل مختلفی 
را در زیرساخت های خود درنظر گرفته اند یعنی تا 
توانسته اند شرایط را بهبود بخشیده اند. درحقیقت 
نمی ش��ود در یک کلام گفت چه باید کرد اما باید 
امید داشت که می توان به جهان بهتر رسید یا به 
تعبیر درست تر جهان بهتر را ساخت، البته با درنظر 
گرفتن تجربیات دیگ��ران و با توجه کافی به تمام 
زمینه ها می ش��ود زودتر به این امید رسید. شرط 
لازم اما این است که بشر بخواهد به آن جا برسد و 
به یقین رسیدنش سخت است. رسیده به جهان 
بهتر یا ساختمان آن در یک کلام، زمانبر، هزینه بر و 

انرژی بر است اما کاری شدنی است. 

شهلا   اعزازی
جامعهشناس

تریبون استانی

همسایهزاگرسهمبیآباست!

اس��تان کردس��تان 1/7درصد مساحت کشور 
را ش��امل می ش��ود. این اس��تان که در دامنه ها و 
دشت های پراکنده سلس��له جبال زاگرس میانی 
قرار گرفته با مشکلات بسیاری دست وپنجه نرم 
می کند. یکی از این مشکلات، تأمین آب کشاورزی 
و شرب مردم است.  نخستین بحث و مسأله استان 
کردس��تان که تاکنون بارها گفته ش��ده موضوع 
تأمین آب کشاورزی و شرب و همچنین موضوع 
واژگونی تانکرهای حامل مواد آلاینده به دریاچه 
سد وحدت است؛ متاس��فانه به دلیل عدم اطلاع 
رانندگان و شرکت های نفتی با ممنوع بودن تردد 
خودرو های حمل سوخت در مسیر سد،  واژگونی 
این تانکرها مس��ائل زیس��ت محیطی را برای این 
اس��تان به وجود می آورد. مس��أله ما این است که 
به رغم پیگیری های قبلی هنوز مردم کردستان از 
حق ش��رعی و قانونی خود در بهره مندی از منابع 
آب استان کردستان بی بهره هستند و چنانچه در 
آینده نزدیک اقدام عاجل و اعتبار لازم تأمین نشود، 
بحران آب هم زندگی شهرنش��ینان و هم زندگی 
روستاییان کردستان را به سوی بحران و مخاطره 
خواهد برد. متاسفانه به رغم احداث چند سد جدید، 
نمی توان امیدوار بود که آب مدیریت شده در این 
سدها به زمین های کشاورزان کردستانی رسانده 
ش��ود یا اگر چنین شود، روند بس��یار کند پیش 

خواهد رفت. 
این اس��تان ب��ا 1/493/645 نف��ر جمعیت که 
66 درصد را شهرنش��ینان و 34 درصد باقی مانده 
را روس��تاییان آن تش��کیل می دهند ب��ا بیکاری 
و تبعات فرهنگ��ی، اجتماعی و معیش��تی آن بر 
زندگی خانواده ه��ا به ویژه جوان��ان تحصیلکرده 
استان دست به گریبان است. هرچند تلاش برای 
جذب سرمایه گذاران خصوصی انجام شده ولی تا 
زمانی که سرمایه گذاران بخش دولتی عزم جدی 
برای س��رمایه گذاری در استان کردستان نداشته 
باش��ند نمی توان شاهد تس��ریع در روند صنعتی 
شدن اس��تان و به تبع آن حل مشکل بیکاری در 

کردستان بود. در این رابطه طی چند سال اخیر هم 
در دولت قبل و هم در دولت تدبیر و امید به عنوان 
یک مطالبه جدی از سوی مسئولان و نمایندگان 
استان پیگیری ش��ده ولی تاکنون نتیجه خاصی 
حاصل نشده اس��ت، اما امیدوار هستیم در آینده 
نزدیک با حض��ور صندوق های س��رمایه گذاری 
دولتی و ایج��اد صنایع مادر، ش��اهد یک حرکت 

جدی در این رابطه باشیم. 
یکی دیگ��ر از مطالبات مردم کردس��تان که 
به ش��رایط جغرافیای��ی و ژئوپولتی��ک منطقه 
بازمی گردد، وضع مرزهای استان است که حدود 
230 کیلومتر ط��ول دارد و می توان��د به عنوان 
یک ظرفیت عظیم در راس��تای توس��عه استان 
بکارگیری ش��ود. بهترین راه حل که مورد اجماع 
همه دستگاه هاست تسریع در راه اندازی منطقه 
آزاد تجاری در مریوان و بانه است که مورد مطالبه 
همه دوستان است. شایان  ذکر است که راه اندازی 
این منطقه آزاد شرایط را برای اشتغال  درصدی 
از بیکاران فراهم می کند و می تواند در معیش��ت 
مردم این استان تأثیر بگذارد و حتی می تواند راه 

را برای سرمایه گذاران در این استان باز کند.
معضل زیرساخت ها و عدم توسعه راه های استان 
کردس��تان به ویژه در دو حوزه اصلی یعنی آزادراه 
میاندوآب - کرمانش��اه که جنوب و شمال استان 
کردس��تان را به مهم ترین ش��بکه ترانزیت غرب 
کشور وصل می کند بسیار حایز اهمیت است ولی 
متاسفانه با اعتبارات سالانه دولت حدود 10 سال 
طول خواهد کش��ید که به بهره برداری برسد. در 
این رابطه تلاش ش��د در  س��ال 93 با تخصیص از 
محل اعتبارات ماده 180 روند اجرای طرح مذکور 
تسریع شود ولی بازهم نیازمند همت دولت است. 
مسیر دیگر راه همدان- قروه به سنندج و مریوان 

است که باید زودتر حل شود. 
یکی دیگر از مسائل اس��تان کردستان معضل 
مهاجرت اس��ت؛ طبق یک تحقیق طی10 سال 
58هزار نفر از نیروی انسانی این استان مهاجرت 
کرده اند که این مهم مهاجرت سالانه 6 هزار نفر را 
دربرمی گیرد. باید این نکته را نیز متذکر ش��د که 
بیشتر این مهاجران را افراد تحصیلکرده تشکیل 
می دهند که خود این مسأله باعث کند شدن روند 

توسعه استان شده است.

سالار مرادی
نمایندهکردستان
درمجلسشورایاسلامی


